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این فوتبال، فاقد 
برنامه ریزی صحیح 

است. تصور کنید به 
خاطر حضور تیم امید 
در بازی های آسیایی 

هانگژو، لیگ را تعطیل 
کردند! تیم امید هم 
در آن تورنمنت، یک 

آبروریزی بزرگ بر جای 
گذاشت و به خانه 

برگشت. حالا نه تنها 
بازی تیم هایی که 

بازیکن به امید داده 
بودند لغو شد، بلکه 

همه دیدارها رفت روی 
هوا. ماه قبل، چند بازی 
در لیگ برگزار شد؟ این 
ماه قرار است چند بازی 

برگزار شود؟ حالا فاجعه 
واقعی را باید از لابلای 

حرف های سهیل مهدی 
کشف کرد: »احتمالاً 
لیگ امسال تا مرداد 

سال آینده ادامه پیدا 
می کند!« و این یعنی 

حدود 12 ماه باید منتظر 
بمانیم تا شاید قهرمان 

لیگ معرفی شود!

ZOOM

در آینه
فوتبال ایران

شهاب گردان: 
خداحافظ فوتبال

شهاب گردان گلر ۳۹ ساله فولاد 
خوزستان در مورد پیروزی تیمش 
مقابل هوادار می گوید: »چهار بازی 
اول مان اصلاً نتیجه نگرفتیم و این 
اولین بردمان بود. امتیاز گرفتن 
هم برای مان سخت بود چه برسد 
به اینکه بعد از این وقفه طولانی 
برنده بشویم. توانستیم سه امتیاز 
اول را بگیریم. زمین خیلی اجازه 
نمی داد آن طور که باید کار کنیم. 
یک گل زدیم و چند موقعیت هم 
در ضدحملات داشتیم.« او با اشاره 
به تعطیلی لیگ این طور می گوید: 
»تعطیلی هم تا یک جایی خوب 
است. درست است که تعطیلات 
می توانست برای ما خوب باشد 
ولی نه اینجوری! من نزدیک ۲۰سال 
است در لیگم و اینجوری ندیده 
بودم. من پنج، شش سال در لیگ 
قهرمانان هم بازی کردم و برای مان 
بازی می گذاشتند. همیشه اواخر 
اردیبهشت لیگ تمام می شد. من 
هم آخرین سالی است که فوتبال 

بازی می کنم.«

کنت: می خواهم 
برگردم

کریســتوفر کنــت دروازه بــان فولاد 
ــن وضعیتــش بعــد از  ــاره آخری درب
عمــل جراحــی می گویــد: »عمــل 
بــه خوبــی پیــش رفــت. ابتــدا از 
دکتــرم و همــه کســانی کــه بــرای 
مــن آرزوی ســلامتی کردنــد تشــکر 
می کنــم. مــن در راه بازگشــت 
و  دی هســتم  عــا یط  بــه شــرا
تمریناتــم را در باشــگاه دنبــال 
می کنــم. ضمــن اینکــه تمرینــات 
مخصــوص دروازه بانــی را نیــز 
آغــاز کــرده ام. دکتــر بــه مــن گفــت 
رونــد بهبــودی ام بیــن ۴ تــا ۶ هفتــه 
زمــان می بــرد، امــا مطمئــن باشــید 
ــازی  ــا ب خــدا کمــک خواهــد کــرد ت
بعــدی بــه ترکیــب تیــم برگــردم. 
می خواهــم از هــواداران بابــت 
حمایت شــان از تیــم تشــکر کنــم. 
وقتــی مــن مصــدوم شــدم، آنهــا 
از مــن خیلــی حمایــت کردنــد. مــا 
بــرای آنهــا بــا قــدرت می جنگیــم.« 
ــروزی  او درخصــوص نخســتین پی
تیمــش در فصــل جــاری این طــور 
می گویــد: »بازیکنــان فــولاد در 
دیــدار دیــروز مقابــل هوادار نشــان 
دادنــد کــه روحیــه تیمــی بــه جمــع 
اعضای تیم برگشــته و شــاهد یک 
بــازی عالــی و یــک پیــروزی مهــم 
بودیــم. مــا هــر کاری می کنیــم تــا 

هــواداران را خوشــحال کنیــم.«

مشکلات میزبانی 
مس رفسنجان مربوط 

به فصل قبل است
مهــدی جهانشــاهی رئیــس هیــأت 
فوتبــال اســتان کرمــان دربــاره 
محــل میزبانــی مــس رفســنجان 
از اســتقلال کــه باعــث جــدال 
تلفنــی علــی خطیــر و ســعید فتاحــی 
شــد این طــور می گویــد: »ســعید 
فتاحــی گفــت هیــأت فوتبــال نبایــد 
اظهارنظــر کنــد. اگــر قــرار اســت من 
صحبــت نکنــم پــس چــه کســی 
بایــد اظهارنظــر کنــد؟ مــا مســئول 
برگــزاری مســابقات هســتیم.« او 
بــا اشــاره بــه مشــکلات ایــن زمیــن 
از فصــل گذشــته می گویــد: »ایــن 
ــرای  ــد رفســنجانی ها ب کــه می گوین
اســتقلال ایــن مشــکلات را بــه 
وجود آوردند، دور از انصاف است. 
ایــن مشــکلات مــس رفســنجان 
بــرای برگــزاری مســابقات، از فصــل 
گذشــته بــوده اســت. زمانــی کــه 
کرونــا بــود، در زمیــن تمرینــی 
مســابقات را برگــزار کردنــد. از 
زمانی کــه تماشــاگر آمــد، شــرایط 
برگزاری مســابقات وجود نداشــت. 
آمدند ســکو اضافه کردند. مسائل 
دیگــری را هــم درســت کردنــد و 
تأییدیــه را گرفتنــد. بــه شــرط اینکــه 
ســال بعــد در زمیــن اصلــی شــهدای 
مــس بــازی کننــد. از آن تاریــخ تــا 

الان ۲ ســال گذشــته اســت.«

 zمصاحبه

 zواکنش

اوزونیدیس:

نباید از پرسپولیس بترسیم

مارینوس اوزونیدیس، سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان درباره بازی تیمش 
مقابل پرسپولیس می گوید »اول از همه به پرسپولیس تبریک می گویم. این 
تیم قهرمان سال گذشته است. برایشان احترام قائلیم چون یکی از بهترین 
تیم های ایران است ولی اگر بخواهیم نتیجه خوبی بگیریم نباید بترسیم. در 
طول بازی باید شجاع باشیم. اگر بخواهیم فقط دفاع کنیم که شانسی نخواهیم 

داشت. برای همین گفتم در طول بازی باید شجاع بازی کنیم.«

علیرضا حقیقی

محرومیت تا اطلاع ثانوی

در بازی تیم های هوادار و فولاد خوزستان از سوی حقیقی تخلفاتی رخ داده که 
با توجه به نوع آن که تخلف از عدم رعایت ماده ۷۱ مقررات انضباطی مبنی بر 
اظهارات علیه داور مسابقه است در خور صدور قرار دستور موقت می باشد، 
لذا به استناد ماده ۱۰۰ مقررات انضباطی و تا صدور رأی مقتضی، نامبرده از 
همراهی تیم خود در مسابقات محروم بوده و لازم است ظرف مدت ۴۸ ساعت 

دفاعیات خود را به کمیته انضباطی فدراسیون ارسال کند.

مهدی تارتار:

به ۳0، 40 سال قبل برگشتیم

مهدی تارتار، سرمربی تیم فوتبال ملوان با انتقاد از برنامه ریزی مسابقات 
لیــگ می گویــد: »خیلــی ســخت اســت که هر ماه یــک بار بازی کنیــم. البته 
تا بازی بعدی ما زمان زیاد اســت و نمی دانم چرا امســال این شــکلی شــده 
اســت. نمی دانم چرا برای کشــور ما فقط این شــکلی است و مگر بازی های 
کشــورهای آســیایی دیگــر بــا بازی هــای آســیایی تداخــل نــدارد. مــا بــا ایــن 

برنامه ریــزی به ۴۰ ســال قبل برگشــته ایم.«

ســیامک نعمتی هافبک تراکتور درباره 
پیروزی پــرگل تیمش مقابل آلومینیوم 
اراک می گوید: »خوشحالم که این بازی 
را بردیم و واقعاً شایسته کسب پیروزی 
هــم بودیم. همه این امتیازها برای این 
اســت که آخر فصل بتوانیم یک  نتیجه 
خوب به دســت بیاوریم، مهم است.« 

او با اشــاره به اعتراض بازیکنان حریف 
مبنــی بــر آفســاید بودن گلــش این طور 
می گویــد: »بعــد از بــازی صحنه را دیدم 
و فکــر می کنــم مــن کمــی عقب تــر از 
مدافع آلومینیوم بودم و آفســاید نبود. 
بــرای مــن خیلــی مهــم بــود کــه بتوانــم 

اولیــن گلــم را بزنــم. بالاخــره بعــد از 
اینکــه از تیمــی به تیم دیگــری می روی 
و جابه جایی داری، مهم است که خیلی 
زود بتوانی در تیم جدیدت هم شــرایط 
قبلــی خودت را به دســت بیــاوری. خدا 
را شــکر می کنم که خیلی زود توانســتم 
ایــن گل را به ثمر برســانم و ان شــاءالله 
بتوانــم در ادامــه راه هم بــا گل هایی که 

می زنــم، بــه تراکتــور کمــک کنم .« 
نعمتی درباره تغییر پســتش نسبت به 
زمان حضورش در پرسپولیس این طور 
می گویــد: »از آقــای خمــس و کادرفنــی 
ایشــان تشکر می کنم که واقعاً زحمت 

می کشــند. تیم در حال حاضر شــرایط 
خیلی خوبی دارد و ان شــاءالله امســال 
نتایج خیلی خوبی به دســت می آوریم. 
ایشــان واقعــاً یــک ســرمربی کاربلــد 
هســتند و مــن خیلــی خوشــحالم کــه 
زیــر نظــر ایشــان کار می کنــم. مــن در 
پرســپولیس، دفاع راســت، دفاع چپ 
و هافبک راســت و چپ و وســط و حتی 
فوروارد بازی کردم، اما پشــت ســر هم 
نبود و درهر بازی پســتم تغییر می کرد. 
اینجــا آقــای خمــس کامــلاً مــن را در 
پســت وینگــر راســت اســتفاده کردند؛ 
البتــه اگــر بــاز هــم از مــن بخواهنــد 

در پســت های دیگــر بــازی کنــم، ایــن 
کار را می کنــم. در حــال حاضــر صــلاح 
می داننــد کــه وینگــر راســت باشــم و 
خــودم هــم خیلــی دوســت دارم جلــو 
باشــم. درپرســپولیس بیشــتردردفاع 
راســت بــازی می کــردم، امــا خــودم بــه 
شخصه دوست دارم نزدیک به دروازه 
حریــف بازی کنم. فکر می کنم شــرایط 
بــازی مــن طــوری اســت کــه نزدیک به 
دروازه  راحت تــر هســتم. ان شــاءالله 
بتوانــم امســال بــرای تراکتــور مثمرثمر 
باشم و هم گل بزنم و هم به تیم کمک 
کنم.« او درباره شــانس قهرمانی شــان 

می گویــد: »درخصــوص قهرمانی، فکر 
می کنــم ابتــدای فصــل جــو ســنگینی 
روی تیــم حاکــم شــده بود و بــا توجه به 
حضــور بازیکنــان باکیفیتــی کــه به تیم 
اضافه شــده بودند، انتظارات بالا رفته 
بــود و جو ســنگینی وجود داشــت. این 
موضــوع باعــث شــده بــود بچه هــا هم 
مقــداری درگیــر آن جو شــوند و نتوانند 
بازی خودشــان را انجام دهند، اما فکر 
می کنــم بهترین راه برای کســب عنوان 
قهرمانــی این اســت که پلــه به پله جلو 
بــروی؛ شــما نمی توانیــد ده پلــه را بــا 

هــم بروید.«

کنایه بازیکن تراکتور به یحیی گل محمدی

نعمتی: خمس، مرسی که من را آوردی خط حمله

آموزش برنامه ریزی در فوتبال ایران

این لیگ بی سر و سامان

به جای اینکه هرسال، فوتبال قشنگ تر 
ی  بی نظمی ها با   ، د منظم تر شو و 
با  بزرگ تری مواجه می شویم. ما 
فدراسیونی طرف هستیم که اشتباهات 
محاسباتی گوناگونی دارد به همراه 
موفقیت های زودگذر اما ارکان آن هنوز 
در امر برنامه ریزی، دچار مشکلات 
عدیده ای هستند. وضعیتی که تا به 
حال، بعد از گذشت ۲۳ دوره از لیگ 
حرفه ای باید بهتر می شد اما آنچه در 
آیینه لیگ به چشم می خورد، بی سر و 

سامانی است.
ما در مورد رسوایی صحبت نمی کنیم؛ 
بحث بر سر بی نظمی و عدم مدیریت 
است. شاید هم عدم توانایی در مدیریت 
فوتبال! با این حال، فوتبال کشورمان 

سال هاست که دنده عقب می رود و 
نه تنها پیشرفتی حاصل نشده بلکه 
هرسال شرایط بدتر می شود. در فصلی 
که عربستانی ها یک زلزله واقعی در 
صحرای حجاز به راه انداختند و دست 
روی هر بازیکنی که گذاشتند، روز بعد با 
پرچم و شمشیر و عبای سنتی این کشور 
عکس یادگاری گرفت، ما در حال سرعت 
گرفتن برای بازگشت به گذشته هستیم. 
به زمانی که زمین های فوتبال چمن 

نداشت و چمن ها کیفیت نداشت.
حداقل در آن زمان، وضعیت فوتبال 
بهتر بود. بازیکنانی داشتیم که اگر امروز 
بازی می کردند، میلیاردها تومان ارزش 
مادی داشتند. دیگر نمونه ای مثل 
ناصرمحمدخانی، احمدرضا عابدزاده، 
د پیوس، مجید  علی پروین، فرشا
نامجومطلق، عبدالعلی چنگیز، ناصر 
حجازی و... در فوتبال دیده نشد اما آنها 
از نسل زمین خاکی و امکانات فاجعه بار 

بودند و امروز که کیفیت فوتبال به 
حالت انفجار رسیده، لیگ برتر ما با 
دلایل مختلف تعطیل و تعدیل می شود.

غصه های فوتبال را بشمارید؛ لیگی 
که استادیوم به اندازه همه تیم هایش 
ندارد. همین امر، بدترین اتفاق برای 
ورزش یک مملکت است. هر چند 
دولت تلاش کرده در این یکی، دوسال، 
امکانات فوق العاده ای در اختیار اهالی 
ورزش قرار دهد اما وضعیت نابسامان 
همچنان ادامه دارد که شاید این 
موضوع به خاطر حضور همراه با لجبازی 
برخی از مدیران چسبیده به فوتبال 

است.
حالا باشگاه هایی که ورزشگاه دارند، 
جه  ا مو ی  عجیب تر ت  مشکلا با 
هستند. موضوع مس رفسنجان و 
استادیوم اختصاصی این تیم را بار 
دیگر مطالعه کنید. روی قنات، ورزشگاه 
ساخته اند! مشهد که یکی از مدرن ترین 

ورزشگاه های ایران را در اختیار دارد، 
فاقد تیم در لیگ برتر و لیگ یک است و 
استان های لیگ برتری، استادیوم بدون 

چمن مناسب در اختیار دارند.
VAR هم نداریم.  در این فوتبال، 
 VAR امیدی هم برای تجهیز لیگ به
دیده نمی شود. می گویند گران است و 
توانایی خرید ابزار و علم استفاده از آن 
وجود ندارد. بعد از این ماجراها، جواد 
خیابانی در یک برنامه زنده تلویزیونی 
شایعه ای مطرح می کند مبنی بر اینکه 
برخی دوست ندارند در فوتبال ایران پای 
سیستم های جدید باز شود تا بتوانند 

نتایج را مدیریت کنند.
آن هم از وضعیت داوری هاست. هر 
هفته باید بنشینیم و بابت اشتباهات 
بچگانه تعدادی از داوران »متعجب« 
شویم. قبلاً بر سر آفساید و خطاهای 
میانه میدان اشتباهات بیشتر بود و 
حالا بر سر پنالتی های واضح دعواست. 

بارها به چینش داوری دست زده شد، 
لیست ها را جابه جا کردند اما آب از آب 
تکان نخورده و اشتباهات پا برجاست.

لیگ برتر ما، جایی برای رقم خوردن 
شگفتی هاست. هر چه که در جاهای 
دیگر ندیده، نشنیده و تجربه نکرده اید، 
اینجا وجود دارد. یک هالیوود عالی 
و مهم تر از آن، یک دانشگاه برای 
آموزش مدل عجیبی از برنامه ریزی و 
مدیریت. کسی زورش به فدراسیون 
که  نمی رسد  لیگ هم  ن  زما و سا
اعتراض ها را به سمت دستاوردهای 
مثبت ببرد. این فوتبال، سوگوار »مرگ 
نظم« شده و بعید است بزودی به ریل 
اصلی خود بازگردد. در روزهایی که 
سایر لیگ های دنیا مثل ساعت های 
سوئیسی کار می کند، تجربه بی نظمی 
و بی سروسامانی در لیگ ایران، قابل 
هضم نیست اما آیا مسئولان امر، این 

مسائل را نمی دانند؟

 zیادداشت


